
شهروند| حســن روحانی، رئیس جمهوری صبح 
دیروز در مراسم اختتامیه نهمین جشنواره بین المللی 
فارابی که در سالن اجلاس سران برگزار شد، به موارد 
مهمی همچون برجام، ســخنان هفته گذشــته امام 
جمعه موقت تهران، علوم انسانی و فضای مجازی اشاره 
کرد. وی همچنین با اشاره به اظهارات اخیر امام جمعه 
موقت تهران ادامه داد: حال اگر گفته می شود که فردی 
از سمتی تحریک شده یا دســتوراتی داشته یا این که 
جاســوس بوده، بگذارید در یــک دادگاه ثالث به این 
موضوع رسیدگی شود؛ این چه نوع حرف زدنی است که 
هر کسی که در خیابان حرف می زند یا خس و خاشاک 
است یا گاو و گوساله یا آشغال؟ چرا با توهین بی ادبانه 
با جامعه خود برخورد می کنید؟ مــردم حرف دارند و 
برای همین به خیابان آمده اند؛ برخی حرفشان به حق 
اســت و برخی نیز از شرایط سوءاســتفاده کردند؛ در 
همه جای دنیا نیز این گونه اســت و اگر فردا در لندن و 
نیویورک نیز تظاهرات شود، عده ای پیدا می شوند که 
شیشه ها را می شکنند و چند مغازه را غارت می کنند. 
رئیس جمهوری تصریح کرد: نباید همه را به یک چوب 
برانیم، بلکه باید به ویژه در تریبون های مقدس دقیق 

حرف بزنیم؛ چرا که ملت ما ملت بزرگی هستند.
وی با اشاره به اداره ماجرای اعتراضات اخیر در سطح 
کشور توسط نیروهای امنیتی گفت: اگر اعتراضی بود 
تمام شــد و اگر برخی نیز سوءاســتفاده هایی کردند، 
نیروهای امنیتی به خوبــی کار را اداره کردند و ماجرا 
تمام شد، اما از امروز کار جامعه شناسان، روانشناسان 
اجتماعی، اساتید و فرهیختگان حوزه علوم انسانی آغاز 

شده است و آنها باید مسائل را تحلیل کنند.
روحانی با بیان این کــه اگر خدایی نکــرده روزی 
ارزش هــای دینی و ملی مــان نزد جوانــان کمرنگ 
شود، مســئولان، فرهیختگان و دانشگاهیان مقصر 
هســتند، خاطرنشــان کرد: علوم انسانی قطب نمای 
مسائل اجتماعی در کشور است و باید بگذاریم که این 
قطب نما به درستی کار کند تا به آن نگاه کرده و از آن 
استفاده کنیم؛ با شعار شــمال و جنوب این قطب نما 
تغییر نمی کند؛ بلکه ما باید به جهت آن نگاه کنیم و با 

بهره گیری از آن در مسیر صحیح حرکت نماییم.
وی با تأکید بر این که آمریکایی ها در ماه های اخیر هم 
در مسأله داخلی ایران و هم در برجام متحمل شکست 
شدند، اظهار کرد: طی یکی دو هفته اخیر آمریکایی ها 
متحمل شکستی بزرگ شدند. آنجا که آنها خواستند 
در برابــر افکار عمومــی جهان بایســتند و تعهدات 

بین المللی را زیر پا بگذارند؛ اما موفق نشدند.
وی با تأکید بر این که تعهدات بین المللی یا از جنس 
سیاسی یا از جنس حقوقی یا از جنس اخلاقی هستند 
که همگی در مجموعه علوم انسانی تعریف می شوند، 
گفت: آمریکایی ها می خواســتند در چند روز گذشته 
تعهد بین المللی خود در برجام را زیر پای بگذارند، اما 
دنیا در برابر آنها ایســتاد و ما صف مقابل آمریکایی ها 
را مشاهده کردیم و دیدیم که تمام کشورهای جهان 
و به استثنای یکی دو کشــور و یک رژیم منفور، همه 

یکپارچه در مقابل آمریکا قرار گرفتند.
رئیس جمهوری با بیان این که اگر به تعهد و قرارداد 
احترام گذاشته نشود، باید فاتحه تمدن در جهان خوانده 
شود، افزود: اگر یک دولت پیوستگی تعهد دولت قبل 
را زیر پای بگذارد، دیگر هیچ قراردادی منعقد نخواهد 
شــد؛ چرا که اعتمادی باقی نمی ماند؛ اعتماد زمانی 
باقی می ماند که دولت بعدی به تعهدات دولت پیشین 
خود متعهد بماند و اگر این اصل برداشته شود، سنگ 
زیربنای روابط جامعه بین الملل به هم ریخته خواهد 

شد.
روحانی خاطرنشــان کرد: خوشــحال هستم که 
حاکمیت کاخ ســفید در بــه هم ریختــن تعهدات 
بین المللی و زیر پا گذاشتن وفای به عهد و ایستادگی 
در برابر توافق هفت کشور ناموفق بود؛ این برای بشریت، 
اخلاق و حقوق یک پیروزی بزرگ محسوب می شود. 
وی با بیان این که در برجام موفقیت های بسیاری کسب 
کرده ایم که هیچگاه از بیــن نخواهد رفت، اظهار کرد: 
جمهوری اسلامی ایران در برجام به دنیا گفت که یک 

معضل منطقه ای و حتی بین المللی پای میز مذاکره 
قابل حل وفصل است. ما ثابت کردیم که پای میز مذاکره 
گره های کور بین المللی قابل بازکردن است. ما همچنین 
در برجام ثابت کردیم که ایران راستگو است و دشمنان 
ما دروغ گفته اند. وی ادامــه داد: طی مذاکراتی و تمام 
بازرسی های آژانس بین المللی انرژی اتمی گفته ایران 
ثابت شد و آژانس نیز که آمریکا در آن عضویت دارد به 
اجماع آرا به پرونده pmd که پرونده مهم و پیچیده از 
لحاظ فنی، حقوقی و بین المللی است، خاتمه داد و این 
به معنای آن است که ایران راست گفته و معاندان ایران 

دروغ گفته اند.
رئیس جمهوری تصریح کرد: جمهوری اســلامی 
ایران در برجام کاری کرد که دنیا بپذیرد ایران حق دارد 
تحقیق و توسعه در فناوری هسته ای که قبلا می گفتند 
ایران حق آن را ندارد، ادامه دهد. روحانی با بیان این که 
برخی هنوز ابعاد برجام را لمس نکرده اند، تصریح کرد: 
برجام آثاری دارد که تا قیامت باقی می ماند. همچنین 
آثاری دارد که ممکن اســت از بین برود. در این راستا 
طی حدود دو  ســال اجرای برجام درآمدهای کشور از 
محل فروش نفت و میعانات دو برابر شده که این اثر از 
بین نخواهد رفت. همچنین صدها مورد سرمایه گذاری 
خارجی به داخل کشــور آمده و به بنــگاه اقتصادی، 

نیروگاه و هواپیما تبدیل شده که از بین نخواهد رفت.
وی با تأکید بر این که علوم حقوق و سیاست توانست 
در مذکرات سخت بین المللی برای ملت ایران موفقیت 
کسب کند، گفت: علوم انسانی سرلوحه همه علوم اعم 
از مادی و معنوی است. در این زمینه باید دانشجویان 
را تشویق کنیم و محیط دانشگاه ها و تحقیقات را آزاد 
بگذاریم. این علوم انسانی است که باید جامعه را هدایت 
کند نه آن که عده ای در یک اتاق بنشــینند و به دنبال 

هدایت علوم انسانی باشند.
وی با بیان این که ممکن است در برجام ایراداتی وجود 
داشته باشــد، تصریح کرد: دیپلمات های ما قراردادی 
نوشــته اند که ترامپ یک  ســال خود را به در و دیوار 
می زند تا آن را بر هم بزند اما تاکنون در این زمینه موفق 
نشده است. این به معنای پیروزی تعهدات بین المللی 
و پیروزی حقــوق بر دیکتاتوری اســت؛ آمریکایی ها 
نتوانستند با استکبار و دیکتاتوری با خود بزرگ بینی 
خود، افکار عمومی جهان را زیر پا بگذارند که این یک 

پیروزی بزرگ برای علوم انسانی محسوب می شود.
حسن روحانی در بخش های دیگری از صحبت های 
خود با تأکید بر اینکه آمریکایی ها در مواجهه با مسائل 

داخلی ایران نیز با شکست  مواجه شدند، به اعتراضات 
اخیر مردم در کشور اشــاره و خاطرنشان کرد: عده ای 
در خیابان به حق یا ناحق اعتراضاتی مطرح می کنند؛ 
در این راستا من خواهش می کنم که به مردم احترام 

بگذارید.
از  دیگــری  بخش هــای  در  رئیس جمهــوری 
صحبت های خود با تأکید بر اهمیت علوم انســانی و 
تأثیرگذاری ایــن علوم در ســایر عرصه های علمی و 
همچنین حل مشکلات مختلف اظهار کرد: علوم انسانی 
جایگاه بسیار ارزشمندی دارد و چنانچه که بنا بر این 
است که اصلاح اداری انجام شود یا برنامه ریزی حرکت 
برای کشور تدوین و یا تحولی در جامعه ایجاد شود، ابتدا 
باید در حوزه علوم انسانی و فرهنگ جامعه این اتفاق 

بیفتد.
وی با اشاره به سابقه فیلترینگ در کشور ادامه داد: 
چنانچه که می خواهیم فضای مجازی برای مردم مفید 
باشد نیز باید از طریق علوم انسانی در این زمینه اقداماتی 
انجام دهیم. باید ابتدا فرهنگ استفاده از آن را به جوانان 
آموزش دهیم و بدانیم که با فیلتر کردن کار درســت 
نمی شود. روحانی با اشاره به تلاش رژیم گذشته برای 
جلوگیری از استفاده مردم از رادیو گفت: در رژیم قبل 
روزی می خواستند کسی رادیو گوش نکند به همین 
دلیل به جــز تنها چند کانال رادیویی ســایر کانال ها 
پارازیت داشــتند. در این وضع آیا رژیم گذشــته در 
پارازیت موفق بود؟ در کشور نیز روزی گفتیم که ماهواره 
ممنوع است اما آیا با گفتن ما امروز کسی از آن استفاده 
نمی کند؟ همچنین روزی گفتیم که فضای مجازی بد 

است اما آیا این فضا اصلاح شد؟
وی تأکید کرد: مردم بیش از ما )مسئولان( یا اگر ما 
متکبر باشیم، به اندازه ما می فهمند و حق انتخاب دارند؛ 
نباید آن قدر خود را بزرگ و بلند فرض کنیم بلکه مردم 
ما بزرگ و فرهیخته اند. اگر در جامعه از ابزاری اشتباه 
استفاده می شود باید در مورد روش های صحیح استفاده 
از آن آموزش داده شود. در این زمینه نیز بار مسئولیت 
بر دوش علوم انســانی اســت و فرهیختگان و اساتید 
و دانشگاهیان باید به میدان بیایند و روش استفاده از 
ابزارهای مختلف توسط مردم برای رسیدن به مطلوب 

مورد نظر را آموزش دهند.
روحانی در بخش دیگــری از صحبت های خود در 
نهمین جشــنواره فارابی اظهار کرد: امروز خوشحال 
هستم که این دوران بســیار سریع سپری شد و دیگر 
تردیدی برای کسی وجود ندارد که توسعه کشور بدون 

رشد و پیشــرفت علوم انسانی امکانپذیر نیست. امروز 
سیاستمداری و سیاســت ورزی که جایگاهی بسیار 
تأثیرگذار در سرنوشــت یک جامعه دارد و همچنین 
اقتصاد، حقوق و علوم اجتماعی ازجمله رشته های مهم 
و تأثیرگذار هستند و چنانچه که مجموعه علوم انسانی 
در کنار سایر علوم قرار نگیرد، ممکن است علوم دیگر 
نیز به ضد خود تبدیل شوند. رئیس جمهوری با تأکید 
بر این که استفاده نادرست از علم حتی می تواند باعث 
انهدام بشریت شود، خاطرنشــان کرد: امروز مشاهده 
می کنیم که در منطقه ما گروهک های تروریســتی 
مختلفی ازجمله داعش از صنعــت و تکنولوژی برای 
انحراف جامعه و به آشوب کشــاندن منطقه استفاده 

نادرست می کنند.
وی با اشــاره بــه تأکیدات مقام معظــم رهبری بر 
حرام بودن اســتفاده از سلاح های کشتار جمعی ادامه 
داد: این کــه رهبر معظم انقلاب اعــلام می کنند که 
ساخت، نگهداری، انبار و استفاده از سلاح های کشتار 
جمعی ازجمله سلاح هسته ای حرام است به این دلیل 
است که علوم انســانی و اسلامی باید پیش  روی علوم 

دیگر باشد.
روحانی همچنین با تأکید بر این که علوم انسانی را 
نمی توان مهندســی کرد، اظهار کرد: تحول در علوم 
انسانی با مهندسی درست نمی شــود، علوم انسانی با 
پول و سفارش پیشرفت نمی کند و متحول نمی شود 
بلکه باید به جای اینگونه مسائل فضای آزاد در اختیار 
اندیشــمندان و دانشمندان قرار داده شــود تا در این 
فضا علامه طباطبایی ها و مطهری ها به وجود بیایند. 
رئیس جمهوری با انتقــاد از وضــع آزادی در برخی 
علوم گفت: ما چارچوبــی می گذاریم و می گوییم که 
اگر چپ یا راســت بروی کج رفته ای. در این شــرایط 
چگونه دانشــمندان بدون تضارب آرا و نقد و انتقاد و 
رویارویی دقیق اخلاقی می توانند رشــد یابند؟ وی به 
رسمیت شناختن اختلاف فکری و نظری و ایجاد فضای 
مناسب نقد و انتقاد را ازجمله اقدامات مورد نیاز برای 
پیشرفت علوم به ویژه علوم انسانی عنوان کرد و گفت: 
تفکر انسان ها مانند کارخانه ماشین سازی نیست که از 
یک طرف به آن آهن بدهید و از ســمت دیگر ماشین 
بیرون بیاید؛ باید به تنوع و اختلاف نظر انسان ها احترام 
بگذاریم و بدانیم که اختلاف نظــری که در چارچوب 
نظریه باشــد، می تواند به وحدت جامعه منجر شود و 
فشار برای وحدت ماشینی می تواند برای انسجام جامعه 

خطرناک باشد.

رئیس جمهوری در نهمین جشنواره بین المللی فارابی: روی خط خبر

سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری مطرح کرد: به همه مردم باید احترام گذاشت 

 پرونده ای مبنی بر وجود
رادیواکتیو در حوله آیت الله  هاشمی 

به قوه قضائیه نرسیده است
شــهروند| حجت الاســلام غلامحســین 
محســنی اژه ای، ســخنگوی قــوه قضائیه در 
یکصد و بیست و سومین نشســت خبری اش به 
هویت  و میزان بازداشتي ها، افراد خودکشی کننده 
در حــوادث اخیر، وضــع پرونده هــای مهدی 
جهانگیری، فریــدون، ماجرای مــرگ آیت الله  
هاشــمی و تحریم های جدید آمریکا اشاره کرد.  
وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اعلام وجود مواد 
رادیواکتیو در حوله مرحوم آیت الله  هاشــمی از 
ســوی خانواده وی و احتمال ارجاع پرونده ای در 
این زمینه به قوه قضائیه گفت: نه؛ تا الان پرونده ای 
در این خصوص به قوه قضائیه نرســیده اســت. 
محسنی اژه ای در ادامه نشســت با گلایه از متن 
خبر یکی از خبرگزاری هــا به نقل از وی مبنی بر 
استفاده از جمله »مرگ آقای رفسنجانی مشکوک 
است« گفت: من گفتم مرگ مشکوک است؟ شما 
هم که نگفتید؛ این اقدام شما هم به خودتان لطمه 
می زند. تذکر می دهیم این مطلب را همین حالا 
اصلاح کنید، اگر قصدی بر ارســال باشد ما حق 
داریم که دیگر شما را راه ندهیم. چه کسی گفته 
است مرگ مشکوک؟ محسنی اژه ای با بیان این که 
»در خصوص اغتشاشات اخیر یکی از موارد نقش 
و حمایت های دشمن بود که عوامل این موضوع 
توســط نیروهای اطلاعاتی، امنیتی و انتظامی 
تحت تعقیب است«، ادامه داد: عوامل دیگر در این 
مسأله نیز یا شناسایی شدند و یا در حال شناسایی 
هستند و طبق قانون با آنها برخورد می شود. وی 
خاطرنشان کرد: مجموع بازداشتی های باقیمانده 
تهران تا امروز 55 نفر اســت. بر اســاس آخرین 
اطلاعاتی که تــا امروز دارم از کل کشــور حدود 
400 نفر همچنان بازداشــت هستند که دیروز 
و امروز بخشــی از آنها آزاد شــدند. وی در پاسخ 
به ســوال دیگری در خصوص این که آیا تعیین 
مکان برای تجمعات و راهپیمایی شایسته است؟ 
گفت: ما واقعا در قانون اساســی، قانون موضوعی 
و قانــون احزاب خیلی ابهــام نداریم. چنانچه بر 
اســاس قانون های ذکر شــده و لازم الاجرا باشد، 
مشکلی نیست. ممکن است یک راه این باشد که 
مکانی در نظر گرفته شــود اما این به معنای این 
نیست که اگر مکان مشخص شد، کار تمام است. 
ممکن اســت در همان مکان جرم اتفاق بیفتد. 
محســنی اژه ای افزود: در جلوگیری از اخلال در 
نظم تعیین مکان موثر است اما این به معنای آن 
نیست که با این کار کل قضیه حل شده است. هم 
می تواند تجمعات باشد هم آنچه قانون مشخص 
کرده اســت اتفاق بیفتد. اگــر افراد طبق همین 
قوانین عمل کنند، نگوییم صد درصد، 99 درصد 
مسائل حل می شود. وی در پاسخ به سوالی درباره 
اظهارات معاون قضائی دادستان مبنی بر تذکر به 
مسئولان وزارت اطلاعات در خصوص کانال های 
تلگرامی و احتمال اهمال در این زمینه نیز گفت: 
شاید این حرف تکراری باشــد؛ ما بر این اعتقاد 
بوده و هستیم که از فناوری های نوین باید درست 
استفاده شود، از پیام رســان ها هم باید استفاده 
شود، اما دلیل بر آن نیست که مدیریت و کنترل 
در این موارد که در خارج از کشــور اداره می شود، 
صورت نگیرد. محســنی اژه ای افزود: قوه قضائیه 
قصد ندارد محدودیت ایجاد کند و جلوی اقدامات 
مفید ســایبر را بگیرد؛ ما ادعای بالاتر داریم.  وی 
همچنین در پاسخ به سوالی در مورد آخرین وضع 
پرونده خاوری و رایزنی ها برای بازگشــت وی و یا 
اعتراضی از سوی او گفت: پیش از این رایزنی هایی 
صورت گرفته و ما بارها از کانال های مختلف اقدام 
کرده ایم تا ایشان را دستگیر کنند. از پلیس اینترپل 
خواسته ایم که کمک کند. به دنبال این هستیم 
که وی به کشــور برگردد ولی هنوز نیامده است. 
سخنگوی قوه قضائیه یادآور شد: هنوز وی به رأی 
دادگاه اعتراض نکرده و به دلیل این که در خارج از 
کشور است، فرصت اعتراضش 20 روز نیست و دو 
ماه است.  محسنی اژه ای در پاسخ به سوالی درباره 
فیلمی که اخیرا مرتبط با مجلس خبرگان منتشر 
شد و احتمال خروج آن از آرشیو صداوسیما گفت: 
ممکن است حتما برخی از فیلم ها علاوه بر آرشیو 
صداوســیما جای دیگری هم باشد؛ مثلا همین 
الان جلسات مجلس و خبرگان ضبط می شود و 
این نیست که فقط در آرشیو صداوسیما باشد، اما 
این که معمولا اگر سند و صوتی طبقه بندي شده 
که نباید افشا شود، منتشر شود، تعقیب خواهد 
شــد. در مورد ویدیو اخیر هنوز قوه قضائیه وارد 
نشده اســت و به  طور طبیعی در این گونه موارد 
ابتدا سیستم های اطلاعاتی وارد می شوند و بررسی 
می کنند. محسنی اژه ای درخصوص آخرین وضع 
پرونده حســین فریدون تصریح کرد: این پرونده 
مسکوت و معلق نیســت، بلکه در حال پیگیری 
است. وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر این که آیا 
تمام مسئولان اموال خود را به قوه قضائیه اعلام 
کرده انــد؟ گفت: اصل 142 احصــا کرده که چه 
کسانی اموال و دارایی خود را اعلام کنند، چندین  
ســال قبل قانونی مطرح و بین مجلس و شورای 
نگهبان اختلاف به وجــود آمد و به مجمع رفت و 
قانونی در مجمع تصویب شــد که مشمول همه 
مقامات نیست. در دولت دوازدهم چهار نفر هنوز 
اموال و دارایی خود را اعلام نکرده اند که نامه زده 
و قرار شد یک مرتبه دیگر پیرو بزنند و اعلام شد 
اگر اعلام نکنند، حسب قانون اقدام می شود. وی 
در پاسخ به سوالی مبنی بر گذشت دو ماه از خبر 
بازداشــت برادر معاون رئیس جمهوری و این که 
آخرین وضع پرونده وی چیست نیز گفت: این فرد 

آزاد نشده و در بازداشت و تحت نظر است.

پیام تسلیت مقام معظم رهبری درپی 
جان باختن کارکنان کشتی نفت کش

پایگاه اطلاع رسانی مقام معظم رهبری| 
حضرت آیت الله خامنــه ای رهبر معظم انقلاب 
اســلامی با صدور پیامی حادثه تلخ و دلخراش 
جان باختن کارکنان کشتی نفت کش را تسلیت 
گفتند. متن پیام رهبر معظم انقلاب اسلامی به 

شرح زیر است:
بسمه تعالی

حادثه ی تلخ و دلخراش جان باختن کارکنان 
کشتی نفت کش بر اثر آتش سوزی و غرق را، که 
حقاً مصیبت بار و تأثرانگیز است به خانواده های 
عزادار و بازماندگان آن عزیزان صمیمانه تسلیت 
عرض میکنم و تســلی و آرامش دلهای غمگین 
آنــان را از خداوند متعال مســألت مینمایم. آن 
عزیزان در راه انجام وظیفه و خدمت به کشورِ خود 
جان باخته اند و این افتخار بزرگی است که شاید 
بتواند سنگینی بار این غم را کاهش دهد و دلهای 
مصیبت دیــدگان را آرامش بخشــد. از خداوند 
متعال رحمت و مغفرت بر آنان و صبر و اجر برای 

بازماندگان مسألت میکنم.
سید علی خامنه ای
24 دیماه

پیام تسلیت رئیس جمهوری به مناسبت 
درگذشت خدمه نفتکش سانچی

ایلنا| رئیس جمهوری در پیامی درگذشــت 
شــهادت گونه تمامی خدمه و پرســنل کشتی 
نفتکش کشــورمان در سواحل شــرقی چین را 
به خانواده هــای داغدیده آنان تســلیت گفت و 
تأکید کرد: هم اکنون لازم اســت اولویت اصلی 
بر شناســایی و تعیین هویــت جان باختگان و 
کاهش آلام خانواده  های ایــن عزیزان متمرکز 
باشد. بخشی از پیام به این شرح است. »اینجانب 
با ابراز همــدردی، این ضایعــه را به ملت بزرگ 
ایران به ویژه خانواده های داغدیده از صمیم قلب 
تسلیت می گویم و برای آن جان باختگان مظلوم 
که تلاشــگران عرصه اقتدار ملی و پیشــگامان 
اقتصاد کشور هستند، علّو درجات و برای عموم 
بازماندگان صبر و سلامتی مسألت دارم. هم  اکنون 
لازم اســت اولویت اصلی بر شناسایی و تعیین 
هویت جان باختگان و کاهــش آلام خانواده  های 
این عزیران متمرکز باشــد. در عین  حال از همه 
دســتگاه های ذیربط ازجملــه وزارتخانه های 
راه و شهرسازی، نفت و امور خارجه می خواهم با 
انجام اقدامات کارشناسی، علت وقوع این سانحه 
تأســف بار را به دقت بررســی کرده و پیگیری 
قانونی لازم را برای پیشــگیری از حوادث مشابه 
و نیز احقاق حقــوق ملت ایــران و خانواده های 

آسیب  دیده به  عمل آورند.«

دادستان تهران خبر داد: 

محکومیت دو محکوم دارای تابعیت 
مضاعف به فروش اموال غیرمنقول

میزان| عباس جعفری دولت آبادی در جلســه 
شورای معاونان دادسرای تهران به دو رأی در جرایم 
علیه امنیت اشاره کرد و گفت: دادگاه دو متهم دارای 
تابعیت مضاعف را با ضمانت اجرای مندرج در ماده 
9۸9 قانون مدنی مواجه کــرد. وی با تأیید مبنای 
قانونی این حکم اظهار کرد: مطابق این ماده از قانون 
مدنی، هر تبعه ایران که بدون رعایت مقررات قانونی 
تابعیت خارجی تحصیل کرده باشد، تبعیت خارجی 
او کان  لم یکن بوده و تبعه ایران شــناخته می شود، 
ولی در عین  حال کلیه اموال غیرمنقول او با نظارت 
مدعی العموم به فروش رسیده و پس از وضع مخارج 
فروش، قیمت آن به او داده خواهد شد. اجرایی کردن 
این ماده قانونی، پیغامی برای افراد دو تابعیتی برای 
انتخاب یکی از تابعیت های خود است و دادستانی 
تهران در اجرای این حکــم در صورت قطعیت در 
دادگاه تجدیدنظر اعــلام آمادگی می کند. عباس 
جعفری دولت آبادی در مورد تحلیل آشــوب های 
اخیر در کشور اظهار داشت: نارضایتی ها، مشکلات 
اقتصادی و معیشتی و آسیب های اجتماعی به  عنوان 
بستر و زمینه ساز آشــوب ها بر تجمعات اعتراضی 
تأثیرگذار بوده اســت، اما با وجــود این ، توجیهی 
برای آشوب های اخیر نیســت و لذا در تبیین علل 
شکل گیری این حوادث، باید به انتشار فراخوان ها 
در فضای مجازی و موج سواری آمریکا، گروهک ها و 
عوامل ضد انقلاب بر حوادث توجه کرد. وی با رد این 
نظر که جرقه آشوب ها در مشهد زده شد، اظهار کرد: 
پیش از حادثه مشهد نیز برخی عوامل ضد انقلاب از 
طریق فضای مجازی تحرکاتی در تهران انجام داده 
بودند که با هوشیاری پلیس و برخی نهادهای امنیتی 

خنثی شد.

نایب رئیس مجلس در جمع خبرنگاران مطرح کرد: 

ضرورت شفاف سازی  وضع 
بازداشتی ها

ایرنا| علــی مطهــری، نایب رئیس مجلس 
درباره تشکیل کمیته حقیقت یاب در مجلس 
گفت: به ما گفتند یک نفر در تهــران و دو نفر 
در شهرستان ها خودکشــی کردند و قرار شد 
درخصوص علت خودکشــی ها گزارشــی به 
مجلس ارایه شود که هنوز گزارشی به ما نرسیده 
است. وی با تأکید بر این که بسیاری از دانشجویان 
به ویژه دانشجویان دانشگاه تهران آزاد شده اند، 
خواســتار شفاف ســازی وضع بازداشتی ها و 
خودکشی ها شد و گفت: قوه قضائیه این مسائل 
را توضیح دهد. نمایندگان مجلس در این باره به 
مقامات مسئول در وزارت دادگستری و وزیر به 

صورت فردی پیغام داده اند. 
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امنیت ملی مفهوم گمشده 
در تریبون های نماز جمعه

رویداد 24 نوشت: با مطالعه مطالب ایراد شده در 
خطبه های نماز جمعه طی دو دهه اخیر و به خصوص 
در هشــت  سال گذشــته، به موضوع مهمی دست 
می یابیم و آن موضوع این اســت که ائمه جمعه در 
بیان مطالب خــود، به تبعات و حواشــی اظهارات 
خود توجهی نمی کنند و یــا تعمدا می خواهند که 
توجهی نکنند. بررسی ها نشــان می دهد بخشی از 
معضلات مرتبط با امنیت ملی، خواسته یا ناخواسته 
از تریبون نماز جمعه نشــأت می گیرد و کشــور را 
درگیــر  بحران های غیرضرور و آســیب زا می کند. 
حجت الاســلام صدیقی امام  جمعــه موقت تهران 
در خطبه هــای نماز جمعه، معترضــان هفته های 
اخیر را با لفظ »آشغال« خطاب کرد و گفت: »مردم 
از حکومت حمایت می کنند و صاحبش هستند و 
هر کجا احساس خطر کنند، سینه سپر و انقلاب را 
قدم به قدم تصفیه کرده و آشغال ها را می برند.« به نظر 
می رسد حضرت آقای صدیقی و امثالهم، در دنیای 
دیگری سیر می کنند، دنیایی که فقط چشم دیدن 
عده ای معــدود را در فضایی غیر حقیقــی دارد و 
نمی تواند حقیقت جامعه و رخدادهای درونی آن را 
ببیند. درست است که در قضایای اخیر، برخی نیز 
سوءاستفاده کرده و موجب وارد آمدن خسارات جانی 

و مالی به مردم شــدند، اما نباید حواشی را به  جای 
واقعیت ماجرا مشاهده کرد و نباید مردم معترض را 
نادیده انگاشت و آنان را چنین هتاکانه مورد خطاب 

قرار داد. 
مردم حذف  هاشمی از نماز جمعه را 
فراموش نمی کنند، کار اشتباهی بود

خبرآنلاین نوشت: عضو مجلس خبرگان رهبری 
گفت: اوایل انقلاب این طور نبود که حرفی زده شود 
و بر اثر آن برخی مردم رغبت نکنند که به نماز جمعه 
بیایند. شــور نظام و انقلاب هم بیشــتر بود و مردم 
بیشتر به نمازجمعه می آمدند. الان با رعایت نکاتی 
فضا باید دوباره متعادل شود، در غیر این صورت روز 
به روز شــاید حضور مردم در نماز جمعه کمرنگ تر 
شــود. آیت الله  هاشــم  هاشم زاده هریسی در پاسخ 
به این سوال که جایگاه نماز جمعه به لحاظ حضور 
مردم بعد از 3۸ ســال ارتقا یافته یا تنزل پیدا کرده 
اســت گفت: اوایل انقلاب و در دوران دفاع مقدس 
شور و شعف و عشــق زیادی در مردم وجود داشت. 
این مسأله خواه ناخواه در نماز جمعه اثر می گذاشت. 
الان این وضع مقداری کمتر از آن موقع شده است. 
عضو مجلس خبرگان رهبری درباره کنار گذاشتن 
مرحوم آیت الله  هاشمی  رفســنجانی از نماز جمعه 
تهران گفت: برخوردی که با آیت الله  هاشــمی شد 
در تاریخ نماز جمعه، انقلاب و نظام ثبت شد و تأثیر 

منفی داشت و دارد. این مسأله فراموش نمی شود و از 
یاد مردم نمی رود. آقای  هاشمی می توانست در اقامه 
نماز جمعه بماند و مسأله به شکل دیگری حل شود 
اما این اتفاق نیفتاد و شکل کار درواقع به منزله حذف 
آقای هاشمی از نماز جمعه بود. این از نقاط ضعف بود 
و نمی توانیم آن را بشــوریم و پاک کنیم.  هاشم زاده 
هریسی با بیان این که آقای  هاشمی منصوب امام در 
نماز جمعه بود و حذف او از نماز جمعه صورت خوبی 
نداشت و کار اشتباهی بود، گفت: متاسفانه این اتفاق 
تجربه نمی شود، گویی اتفاقی مثل صدها اتفاق دیگر 
رخ داده! اما ضــررش در تاریخ می ماند و بر آیندگان 

اثر می گذارد. 
ماجرای تعریف رهبر انقلاب

 از مرحوم  هاشمی در خطبه نماز جمعه
فارس نوشــت: یکــی از مقاطع مهمــی که آقای 
 هاشــمی هم در آن نقش داشــت، بازنگــری قانون 
اساســی بود. محمدرضا باهنر با اشــاره به آن دوران 
و نقش ایشــان می گوید: پس از 10 سال معلوم شد 
که قانون اساسی مشکل دارد، مملکت دو مدیریتی 
اســت و رئیس جمهــوری و نخســت وزیر هر کدام 
یک طرف هســتند بنابراین اصلاح قانون اساســی 
انجام و نخســت وزیر حذف شــد. با ایــن کار عملا 
رئیس جمهوری همه کاره و رئیس اجرایی کشور شد. 
نخســتین رئیس جمهوری که با این قانون اساسی 

انتخاب شد، آقای  هاشمی بود. رهبر انقلاب دو یا سه 
ماه بود که هم رئیس جمهوری و هم رهبر بودند. آن 
موقع مثل اکنون نبود و در آن زمان رئیس جمهوری 
متعیّن بود و قبل از این که انتخابات برگزار شود، همه 
می دانستند که چه کسی رئیس جمهوری می شود. 
دور اول بنی صدر، دور دوم شهید رجایی و دور سوم نیز 
حضرت آقا رئیس جمهوری شدند. بعد نوبت  هاشمی 
شد که رئیس جمهوری شود و دولت دوم حضرت آقا 
تمام شد و مسئولیت رهبری را پذیرفتند. یادم هست 
ایشــان امام جمعه هم بودند و در یکی از خطبه های 
نماز عید یا نمازجمعه قریب به مضمون فرمودند که 
انتخابات ریاست جمهوری در پیش است و نتیجه نیز 
معلوم است. یک جمله عجیبی را گفتند و آن آیه ای 
بود که می گویــد: »وَللَْخِرَةُ خَیْرٌ لکََ مِــنَ الْوُلیَ«. 
یعنی رئیس جمهوری بعدی بهتر از رئیس جمهوری 
فعلی اســت و این چنین تعریفی از آقای  هاشــمی 
کردند. آقای  هاشمی رئیس جمهوری شد و دو دوره 
رئیس جمهوری ماند. بعد از ریاست جمهوری شــان 
هم مجمع تشــخیص نظام که مسئولیتش بر عهده 
رئیس جمهوری بود، با حکم رهبر انقلاب به ایشــان 
واگذار شد. ایشان تنها شخصیتی در انقلاب است که 
هم مجلس، هم قــوه مجریه، هم جنگ و هم مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام را مدیریت کرده و از این 

لحاظ بی نظیر است. 


